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/qtt ' u~1 gehoude~ op vrlJdag 2 ~ecember 1960 i~ de Trêveszaal, aange
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vangen s morgens om tlen uur en 's mlddags voortgezet 

Aanwezig: De minister-president De Quayen de ministers 
Van Aartsen, Beerman, Cals, Klompé, Korthals, 
Luns (punten 2a - 2f en 17a), Marijnen (punten 
2a en 17a), De Pous, Van Rooy~ Toxopeus en Visser 
(Afwezig is minister Zijlstra) 

Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen Van 
den Berge, Calmeijer (punten 2c en 2d), Van Houten 
(punten 2a - 2f en 3 - 10), RooIvink (punt 17n), 
Schmelzer (punt 2c en 16) en Scholten (punten 14, 
16, 17g en 17m) 

Secretaris: J. Middelburg 

2. Buitenlands beleid -
~. Versnelling van de EEG (Brief van de minister van Land

bouwen Visserij dd. 29 november 1960, nr. 8085) 

Minister De Pous wijst erop, dat tijdens het land
bouwdebat in de Kamer een motie is ingediend over de versnel
ling van de uitvoering van het EEG-verdrag, waaruit men zou 
kunnen opmaken, dat deze versnelling in de industrie en in de 
landbouw onverbrekelijk aan elkaar moeten worden gekoppeld. 
De Nederlandse delegatie zou dan het standpunt moeten innemen, 
dat als in de landbouwsector geen versnelling plaats vindt de
ze ook in de industrie niet kan doorgaan, wat spreker wel te 
ver gaat. Minister Luns herinnert eraan, dat het de uitdrukke
lijke wil van het kabinet was, dat in de EEG-raad onzerzijds 
eraan is vastgehouden, dat de versnelling ook betrekking zal 
hebben op de landbouw. Na lang vergaderen is toen een beslis
sing genomen, die formeel aan het Nederlandse verlangen tege
moet kwam. Spreker verstaat de motie van de Kamer in die zin, 
dat men de Nederlandse delegatie bij de verdere besprekingen 
een steun in de rug wil geven. Dit is ook de ondergrond van de 
instemming, die de regering met de motie zou kunnen uitspre
ken. 1.'Iinister Marijnen deelt het een en ander mede over wat 
hij heeft vernomen inzake de voorbereiding en de indiening 
van genoemde motie. Na de interventie van het Tweede-Kamerlid 
Bogaers, die bezwaar maakte tegen te strakke koppeling van 
de versnelling in de industrie aan die in de landbouw en de 
bestrijding van het optreden van Drs. Bogaers door ~rof. Von
deling, heeft spreker gezegd, dat de regering het ulterm~te 
bezwaarlijk zou achten als op 1 januari 1961 de versnellln~, 
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2 c. Bije enk oms t regeri ngsl ei ders yan de Zes ( Zie notul en m. r . 
25 november 1960, punt ~ d) 

Mi nister Luns deelt mede, dat voor de bijeenkoms t 
van de r egerings l ei ders van de Ze s op 6 dec ember 1960 een 
notaatj e van F~anse zijde is ontvangen , waarin al s voornaam
s t e pun t van de bijeenk omst wordt aangedui d~ het voo r s t el om 
over t e gaan to t een begin van politieke organi sat le tus s en 
de Zes . In samenhang daarmede zou den de volgende punt en kunnen 
worden b e sproken~ de kwest i e s in verband met de NAVO, de Zes 
en de Zeven ( de EEG en de EVA) , het Berl ijnse pr obleem, de 
situati e in ander e delen van de wereld, i n het bijzonder in 
Afrika , de culture l e samenwer king van de Zes en voort s alle 
andere onderwer pen, waarvan he t nutt i g zou kunnen z i j n ze te 
bespreken. Spr eker me r kt hi ero ver op, dat de eerste groep 
(NAVO , Berlljn en Afrika ) on derwerpen zijn , die volgens Ne der
land in de NAVO-raad aan de or de behoren te k omen. De kwestie s 
met betrekking tot de geme enschappelijke markt van de EEG ho
ren duidelij k t hui s i n de minist er s bi jeenkomst van de Europes e 
gemeenschap in Brus sel . De cu l tur el e s amenwerking van de Zes 
lijkt een onschuldi g onde r wer p maar i s, a l s men de Franse oog
merk en en strategi e kent, n i et ons chul di g. 

Van Amerika an se zi jde wordt t er zake een gedi fferen
tieerd beleid gevoerd . En er z i jds t oont men zi ch van di e kant 
zeer dankbaar voor wat Nederland t en behoeve van de verdedi
ging van de NAVO in dit kader he eft gedaan (vandaar de bereid
heid om de onderhan del ingen over de l andin gsre chten van de 
KLM opnieuw t e beginn en ) , aan de ander e kant zi jn de Ameri ka 
n en gekant te gen e en Ver eni gd Eur opa (Ze s èn Zeven), wat zi ch 
v ertaalt in een v er de di ging van de Zeso I n deze zin was ook 
de Amerikaanse ambassadeur bij de bij e enkoms t van parl ementa
riërs i~ Straatsburg a c t i ef . Op de bije enk oms t op 6 de cember 
1960 zal men tot eni g r esultaa t moe t en komen. I n dat vooruit
zicht zou spreker bere i d zijn, da t de Nederlandse del egat i e 
zich niet zou verze tt en tegen he t houden van een t weede ad hoc
bij e enkomst van r egeringslei der s zon der ins titu tional i s er i ng. 
Dit brengt mede, dat onz erzlj ds de inst elling van een po l itiek 
secretariaat moet worden afgewezen . Spr eker a cht het een goed 
teken, d~t de Westduits e kanseli er Adenauer heeft geweigerd 
zich al op een standpunt vas t te l eggen en da t hi j in ieder 
geval eerst met de Nederlands e r egering overl eg wil pl egen . 
Het gesprek , dat s preker de volgende dag in Bonn z~l ~eb?en9 
is daarom van v eel belang , aangezien he t nie t pl ez l er l g l S 
als de Nederlandse del egat i e s t e e ds alleen blijft staan. Spre
ker meent voorts , dat onzerzijds de instell i n g van een raad 
van ministers van def ensle of van een raad van mi nisters van 
economische zaken in Parijs moet wor den afgewezen. De raad is 
het me t dit standpunt eens. 

Minister Luns is voort s van oor deel , dat geen con
structie in Parijs moet wor den gemaakt vo or de behandeling van 
zaken die in Br u s sel hor en. ~~en dient hi erbij wel te bedenken, 
dat er een zware druk zal wor den u i t geoefend , o.a. vanwege de 
commi s si e- Monne t en van Amer i kaanse zi j de. Het is sprel\: er ge-
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bleken,. dat dit invloed heeft op de standpunten van prof. 
Hallsteln en Furler. Daartegenover staat de houding van de 
meeste Nederlandse parlementariërs en van de socialistische 
fractie in het Europese parlement. 1tt. Burger en drs. Roemers 
hebben aan Monnet in een brief kenbaar gemaakt, dat zij de in
druk hebben? dat men bij de Europese integratie thans op een 
kruispunt staat en dat zij vrezen , dat door aanvaarding van 
de denkbeelden van de Franse president De Gaulle de intergou
vernementele we g wordt ingeslagen. 

Minister Korthals heeft vernomen, dat van de zijde 
zowel van de liberale als van de antirevolutionaire kamerle
den een afwijzende houding tegenover het Franse streven wordt 
aangenomen. 

Minister Klomp~ deelt mede, "dat minister Korthals 
en zij een bespreking met Furler hebben gehad, wat meer het 
karakter van een verhoor van Furler had. 

Staatssecretaris Van Houten heeft zojuist bericht 
ontvangen, dat bondskanselier Adenauer van zijn arts niet 
naar de bijeenkomst in Parijs mag gaan. Minister Luns verwacht, 
dat de bijeenkomst dan zal worden uitgesteld; aangezien ook 
minister Von Brentano hem heeft uitgenodigd, zal hij de vol
gende dag toch naar Bonn gaan. 

Minister Beerman stelt de vraag of het niet afwijzen 
van een tweede bijeenkomst ad hoc van regeringsleiders *i2'~ 
wel betekent, dat na die tweede bijeenkomst een streep eronder 
wordt getrokken. 

Minister Luns antwoordt bevestigend; hij zou de mo
gelijkheid van een tweede bijeenkomst niet willen uitsluiten, 
als de conclusie zou zijn, dat de verschillende ministers de 
gedachten in eigen hoofdsteden nog nader zouden bekijken, mits 
men niet tot een institutionalisering komt en men ook geen an
dere beslissingen neemt. 

Minister Klompé zou ook liever een tweede bijeenkomst 
willen afhouden. 

De minister-president stelt de vraag hoe de houding 
is van onze Benelux-partners. Minister Luns antwoordt, dat de 
Belgische minister Wigny waarschijnlijk zal verklaren met gro
te tegenzin bereid te zijn zich neer te leggen bij de voorstel
len die ter tafel komeno 

Staatssecretaris Oalmeyer wijst erop, dat het over
leg van ministers van defensie in de NAVO slecht werkt, ter
wijl in de WEU dit overleg niet bestaat. Daar komt bij, dat op 
defensiegebied veel meer contact met de continentale landen 
bestaat. Ninister Luns begrijpt de opmerkingen van staatsse
cretaris Oalmeyer, maar de Fransen zijn in de NAVO niet bereid 
geweest te spreken bijv. over de 450.000 man die zij in Alge
rije hebben. Het moet dan ook juist aan het Franse optreden 
worden toegeschreven, dat het overleg in de NAVO onbevr~digend 
is. Zo gezien heeft spreker geen hoop, dat wat aa~ Amerlka ~n 
Engeland niet is gelukt wel met de hulp van de Dultse, Itall
aanse en Beneluxministers zal lukken. Het enige resultaat zou 
dan kunnen zijn, dat de zes landen vooroverleg plegen voor 
NAVO-vergaderingen, waarbij de Franse minister dan als s preker 

voor de ... 
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Minister Visser stelt de vraag of men - in het geval 
dat het streven naar integratie in NAVO-verband afstuit op de 
Franse onwil - als gegeven moet aanvaarden, da t dan naar bila 
terale of tripartite samenwerking moet worden gezocht. Mi n i ster 
Luns deelt hieromtrent mede, dat ambassadeur Beyen op de vraa~ 
wat er gebeurt als Nederland ten aanzien van de Frans e voor- 0 

stellen de voet stijf houdt heeft geantwoord , geen wi jzigi ngen 
in de bilat erale verhoudins en tussen Frankrijk en Nederlan d t e 

- ? verwachten. 
~? . .. Staatssecretetri5 IScfllllelzer stelt de vl'êiag wat de po~j - .. 
'Ut, Jti.ul tieve suggesties van Nederlandse zijde klLnnen-..z1:-:· , a ls de i n
~4Ûèd~~,stelling ~an een raad van _de f -ensi e-finnisters van de Zes wor dt a f-
' . / . ~ewezen. Men z unnen ze ggen, dat culturele en ander e con-
~w~u tacten elang zijn, maar dat men deze in Brussel zal mo eten 

, - ,..ifib • Minister Lun.§. antwoordt, dat in de ogen van de Fran-
se regering de mensen van de Europese gemeenschappen in Brus
sel slechts technici zijn. 

Minister Klompé stelt de vraag waarom aan de culture-
le kant zo grote behoefte bestaat aan de vorming van een nieu
we raad van ministers. Zij wijst erop, dat in West-Duitsland 

IA.'VUttu.bgeen bondsminister voor fR.4s.p.Wij s bestaat en evenmin in Zwi t
serland, terwijl er ook in de Verenigde Staten geen federale 

~ onderwijsminister is. Bovendien vindt een gezamenlijke bespre
king van deze onderwerpen al in de Raad van Europa plaats, zo
dat haar een nieuwe raad van de Zes overbodig voorkomt. In het 
Franse notaatje, dat minister Luns vermeldde, komt niewvoor 
over institutionele punten; bij de bijeenkomst van regerings
leiders zal men dus kunnen zeggen, dat men daarover niets te 
voren heeft gehoord. Minister Luns meent, dat alleen de Neder
landse ambassadeur deze nota heeft gekregen. 

~~~ ~~~ Minister Cals heeft met de Fran~mQry Joxe (die thans 
. . -t~tbL...,...]lj...nister van Algeri je iS) ge sproken over di tonderwerp, waar-
~vt ~-~~ij deze het institutionaliseren van de politieke, culturele, 

economische en defensiezaken heeft genoemd. Spreker heeft ge
antwoord, dat hem dit voor economische zaken wel heel vreemd 
voorkomt, aangezien dit reeds in Brussel gebeurt. Ten aanzien 
van de culturele zaken hebben de Fransen ej_genlijk een vreemde 
lijn gevolgd door eerst te bewerken, dat de culturele sector 
van de West-Europese Unie werd overgebracht naar de raad van 
Europa en nu te stellen, dat culturele samenwerking met landen 
als Turkije toch op een ander niveau ligt. Het resultaa t is, 

• dat men Engeland eruit gewerkt heeft. Het is ook voor Frank
rijk van belang, dat in de Zes nog veelal Frans wordt gespro
ken, terwijl men in de raad van Europa steeds meer Engels hoort. 
Als men in Europa de volkeren dichter bij elkaar wil brengen, 
is kennis van elkaars cultuur van belang, maar dan moet men de 
contacten niet institutionaliseren. Het is dan niet juist om 
landen, zoals Oostenrijk, Spanje en de EVA-landen hi ervan uit 
te schakelen. Bij universitaire contacten denkt spreker ook aan 
Cambrid.O"e en Oxford. WEU-landen hebben zich eraan gebonden , dat 
de Raadovan Europa hiervoor het forum is. Als Frankrijk.di t 
thans saboteert, zal men daaromtrent een duidelijk gelUld moe-

t en l a ten . .. 
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t en lat en horen. Minister Luns is het met de uiteenzetting 
van mini ster Cals eens. 

De ~ini s t er-pres i den! kan zich voorstellen , dat on
der he t contact tussen de ministers van buitenlandse zaken van 
de Zes ook samenwerking van de zes ministers voor cultur ele 
zak en t ot stan d komt, maa r s pr eker begrij pt, dat minister 
Cal s dit breder wil hebben. Hij vr a a gt zich af of dan ni e t de 
conclu sie is, dat al s men deze samenwerking wil dit wel moge
lijk i s, a l s he t maar alt i jd wordt gebonden aan wat eer der be
gonnen is , te wet en ~ i n Br usse l . De EEG is ook me t samenwer
king tussen z e s l anden begonnen. Mini ster Luns mer.k t hi er om
trent op, dat t heoret i s c h uitbreiding van het aantal landen 
mogelij k i s , maar prof . Hall stein denkt er niet aan en zolang 
Frankrijk deze nega tieve houdi ng aanneemt, is het van belang 
in Brus sel te houden wat er i s. Mini ster Cal s is eveneens 
achterdochtig gewo r den; a l s ee nmaal een s a menwerking van de 
zes minist er s van culturele zaken to t stand is gebracht, zul
len de Frans en ni et meer aan v er bre di ng meewerken. 

Minister Kort hal s s telt de vr aag welk standpunt de 
Nederlandse mini s ters nu pr e ci es zull en innemen . Hij be grijpt , 
dat onze delegatie z ic h zal verzetten t egen de Franse voor
stellen en dat de uiterst e concessi e is een n i euwe bespreking 
van regeringslei ders ad hoc . Mi n i ster Luns bevest i gt dit ; hij 
zou echter ook no g een zwar e po gi ng willen doen, dat Engeland 
dan aan de twee de bespreking a d hoc deel neemt . Mi n i ster De Pous 
stelt de vraag of een uitnodiging hi ervo or aan Engel and niet 
onzerzijds als een conditi e kan worden gest eld. Minister Luns 
antwoordt bevestigend . 

De raad verklaart zich met he t bes proken standpunt 
akkoord. 

2 d. Amerikaanse controle van atoomkoppen 

Minister Vis s er mer k t op , da t een Amerikaan se commis
sie die de opslag van atoomkoppen in Nederland komt i nsp ecte
ren , hiervan mededeling aan de pers he eft ge daan , waardoor ook 
de Nederlandse dagbladen hi eraan aandacht hebben geschonken. 
Het communistische Tweede-Kamerlid Bakk er heeft hier over een 
interpellatie aangevraagd. Nu over deze opsl a g i s gepubli
ceerd, is spreker van oordeel, dat hieromtrent ook een positie
ve voorlichtin~ moet komen ter voorkomi ng van sensat ieberich
ten en paniek ~ij ongelukken. Spr eker herhaalt de suggestie, 
die hij reeds e en vorige maal heeft gedaan, dat een goede voor
lichting hierover wordt gegeven, a l s de minister-president zijn 
periodieke bijeenkomst met hoofdredact eur s he ef t . 

Minister Toxopeus s t elt de vr aag hoe de Ameri~aanse 
inspectie commissie naar hi er i s gekomen. St aatssecretarls Cal
meyer antwoordt, dat het bezoek eer s t l angs mi litaire weg is 
a angekondi gd , waartegen onzer z ij ds bezwaar is gemaakt. Daarna 
i s het via Buitenlands e Zaken aangekondigd. 

Minister Lun s heeft z i ch verbaasd over de kr ant enbe
richten , waarin precies wo r dt aangegeven wat aan ver s t erkingen 

op . . . 


